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Dénessel a Természetes fényről

Szerző

Nagy Dénes filmrendező, forgatókönyvíró, vágó, számos nemzetközi filmfesztiválon 

vetített rövidfilm készítője. 2021-ben a Természetes fény című első nagyjátékfilmje 

elnyerte a Berlini Nemzetközi Filmfesztivál legjobb rendezőnek járó Ezüst Medve díját.

Győri Zsolt a Debreceni Egyetem Angol-Amerikai Intézetének adjunktusa, fontos 

kutatási területe a mozi társadalomképének politikája és poétikája, a történelem és az 

emlékezet filmes ábrázolása a brit és a magyar filmtörténet múltjában és jelenében.
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Győri Zsolt

„Nem érti meg, de érzékel dolgokat” ‒ Beszélgetés Nagy

Dénessel a Természetes fényről

Győri Zsolt: A Természetes fény (Nagy Dénes, 2021) a Campfilm főleg dokumentumfilmekben 

érdekelt produkciós cégnél készült (Visszatérés Epipóba [Oláh Judit, 2020], A létezés eufóriája [Szabó 

Réka, 2019], Csak családról ne [Kis Anna, 2019]). A kevés játékfilm közül a tiéd a legsikeresebb. 

Hogyan alakult ki ez a kapcsolat?

Nagy Dénes: A stáb egy része együtt járt a Színház és Filmművészeti Főiskolára 2002 és 2007

között, amely egy nagyon kicsi, eredetileg tévérendező/operatőr osztálynak indult. Fehér György

indította, ő felvételiztetett minket, ám még azon a nyáron meghalt, így Szász János vett át minket.

A hét hallgatóból négyen operatőrnek készültünk, hárman rendezőnek. Az osztály tagjaival öt évet

töltöttem el a főiskolán, ahol kialakult egy kölcsönös bizalom közöttünk, ami a filmes szakmában,

különösen a producer-rendező viszonyban nagy előnynek számít, szinte nélkülözhetetlen.

Évfolyamtársaim László Sára és Gerő Marcell voltak, a Campfilm alapítói és producerei, és

számukra fontos volt kezdettől fogva, hogy a főiskolás osztályunk számára egyfajta közös műhelyt

építsenek. Kisfilmekkel, rövid dokumentumfilmekkel kezdtünk, és tíz év kellett ahhoz, hogy

játékfilmet is tudjunk készíteni.

A rendezők, akiket a főiskola révén megismertem jellemzően nagyon jól tudtak beszélni,

domináns szereplői voltak a forgatásoknak, pontos instrukciókat adtak, akárcsak egy színházi

rendező. Ez a szerep nekem mindig nehezen ment. A dokumentumfilm meghatározó része volt a

főiskolai képzésünknek, és ez nagyon sokat segített nekem abban, hogy egy másfajta rendezői

attitűdöt is megismerjek. Egy dokumentumfilm nem pszichologizálva közelíti meg a témát,

hanem a megfigyelésről szól, ahol a rendező a háttérbe húzódva is megfigyelheti a valóságot.

Számomra felszabadító volt, amikor hosszú idő után rájöttem, hogy ezt játékfilmen is lehet

alkalmazni, és nem kell feltétlen megfeleljek annak a rendezői képnek, amelyet a magyar filmes

hagyomány képvisel.

GYZS: Erős dokumentarista vonásai ellenére a Természetes fény játékfilm, ráadásul 

történelmi/háborús film, ami az egyik leginkább forrásigényes műfaj. Nem voltak kételyeitek, 

nem éreztétek a szokásosnál magasabb költségek vagy az amatőr szereplők miatt, hogy túl nagy 

terhet vettetek a hátatokra? 

ND: Bennem ez a kérdés nem merült fel. Én egyfajta filmnek látom értelmét, annak, amiben

valakik teljesen hisznek, és mindenüket belerakják. Ez nem könnyű, mert amikor az ember

belevág egy filmbe, nem tudhatja, hogy az elkészülés öt-nyolc éve alatt végig megmarad-e az

2© Apertúra, 2023. tél www.apertura.hu 2© Apertúra, 2023. tél www.apertura.hu



eredeti elszántság. Egy hosszú önismereti munka volt számomra, míg ráéreztem, mibe kell

minden energiámat beletenni. Az esetemben ez a Természetes fény lett. Valószínűleg még ez sem

lett volna elég, de szerencsére és számos elbizonytalanító tényező ellenére – amatőr szereplők,

külföldi forgatási helyszínek – mások is maximálisan hittek a projektben. Nagy szerencse, hogy a

producerek, László Sára és Gerő Marcell, az operatőr, Dobos Tamás, valamint a látványtervező

Ágh Márton, végig kiálltak a film mellett.

GYZS: A legtöbben háborús filmnek nevezik a Természetes fényt, bár hiányzik belőle az 

akciójelenetek mentén épülő cselekmény, a hagyományos látványesztétika, a karakterek hősies 

viselkedését magyarázó pszichológiai realizmus és a kulturális nacionalizmus. Én leginkább 

posztheroikus történelmi filmnek nevezném, te milyen címké(ke)t használnál? 

ND: Én alapvetően filmet akartam készíteni, és nem háborús filmet. Az igazat megvallva, szinte

alig láttam eddigi életem során háborús filmeket. Az előkészítés során néhányat megnéztem, de

nem igazán inspiráltak. Mivel ez nem egy fronton vagy a front közelében játszódó történet, ezért

ilyen módon valóban nem is igazi háborús film.

Ami a háborús film kategóriájába tartozik, és amit jól ismerek, ráadásul hatással is volt rám, az az 

Apokalipszis most (Apocalypse Now. Francis Ford Coppola, 1979). Ennek a filmnek a főszereplője is

az ismeretlenbe indul, egy olyan ismeretlenbe, ahol az ellenség alapvetően rejtve van.

Ugyanakkor, ha direktebb inspirációt kellene mondanom, akkor Tarkovszkij Sztalkerét (Stalker.

Andrej Tarkovszkij, 1979) említeném. Itt a főszereplő szintén egy teljesen kiszámíthatatlan és

ismeretlen világba lép be, ahol folyamatosan láthatatlan veszélyek rejtőznek, és semmi sem az,

mint aminek látszik. A főszereplőt alakító Kajdanovszkij hosszan mutatott arca sokszor megjelent

előttem, amikor Semetkára gondoltam, ahogy a film elején a hajtányon ülve behatol a zónába.

GYZS: A filmed történetének alapjául szolgáló Závada-regény mellett milyen más hatásokat 

említenél?

ND: A Természetes fényt Závada Pál azonos című regénye mellett elsősorban magyar honvédek

háborús naplói inspirálták. Ezek olyan egyszerű közlegények által írt naplók, amelyeket a

Hadtörténeti Levéltárban őriznek, ott kikérheted és elolvashatod őket. Ezek a helyben, orosz vagy

ukrán területen ceruzával, kis füzetekbe írt napi feljegyzések a háború mindennapjaiba, a

mindennapok jelenébe vezetnek be. Hihetetlen olvasmányok, mert nincs bennük ítéletalkotás,

hanem egyszerűen a napi események többnyire száraz rögzítése történik. Egy katona leírja,

mondjuk, hogy hány tojást evett meg reggelire, aztán elsétált a városka főterére, ahol kivégeztek

három partizánnőt, később írt egy képeslapot a családjának, majd éjszakai bevetésre indultak, és

felgyújtottak két falut, ahol a partizánokat sejtették. A naplók tehát nemcsak hétköznapi dolgokat

írnak le, és azért is döbbenetesek, mert az erőszakra mindig van egyszerű magyarázat. A

partizánok iránti erős bosszúérzés indokolja a civilek elleni fellépést, és a filmben látható

megoldás is elfogadott volt.
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GYZS: A pajta filmbeli felgyújtása ösztönszerű bosszú vagy felsőbb parancs következménye? Az 

biztos, hogy nem Semetka döntése, egyáltalán fontos-e ki hozta meg a parancsot?

ND: Számomra nem volt fontos, hogy ez kiderüljön, mert ő sem tudja, a célom pedig az volt, hogy

annyit tudhatunk, amit Semetka tud. Koleszár és a film végén megjelenő parancsnok valószínűleg

tudja, sőt ő valószínűleg számos hasonló bevetésen lehet túl, de a néző szempontjából ez

lényegtelen. A filmben látható pajtaégetés nem egyéni bíráskodás, hanem egy bevett módszer

következménye.

GYZS: Imént a naplóbejegyzések kapcsán a banális és a drámai egyidejű jelenlétéről beszéltél. 

Ez fejezi ki leginkább a háborús tapasztalat disszonanciáját?

ND: Ez a tudomásul vétele annak, ami van, a valóság elfogadása. Engem nagyon érdekelt az a

helyzet, amikor egy ember belekerül a háborúba, aminek a stratégiai, politikai vonzatait nem érti,

a folyamatos veszélyt viszont érzi, és a megölt, sérült bajtársait is látja. Gondolkodása az új

helyzethez idomul. Az is érdekelt, amikor megjelenik az önreflexió. Mivel Semetka nem

közkatona, társainál nagyobb a felelőssége, ugyanakkor nem egy tanult ember. Az is érdekelt,

hogyan kezd el reflektálni arra, ami velük történik. Például, amikor fülön csípik a krumplitolvaj

fiút, azt egyértelműen jogosnak értékelik. Semetkában mégis elkezd valami derengeni, amikor

lefotózza a fiút. Mi sok mindent tudunk a háborúról, tudjuk kik voltak a rosszak és a jók, ám ő

abban a pillanatban semmit nem tud, és mégis elkezd derengeni neki valami.

Egyidejűségről beszéltél a háborús tapasztalat kapcsán, ami egy ehhez hasonló, mellérendelő

viszonyként válik átadhatóvá. A megfigyelő maga a főszereplő, mindent (a film bevezető képeit

leszámítva) rajta keresztül látunk. Vele együtt mozgunk, vele együtt hatolunk be a „zónába”. Nem

tudunk se kevesebbet, se többet nála. A film esztétikáját is a főszereplő arca határozza meg,

minden ehhez viszonyul.

A főszereplő arca mögött azonban egy olyan ember húzódik meg, aki nincs összhangban, nem

azonos a cselekedeteivel, egyfajta disszonanciában él. Egy embert látunk, aki folyamatosan hezitál,

bizonytalan, és ezáltal a fejébe látunk, a fejébe kerülünk, a gondolatait fürkésszük, de ez a tekintet

valamilyen módon mindig titokzatos marad, nem válik feltárhatóvá, megfejthetővé. A film

szándékom szerint szól egy személyiség kiismerhetetlenségéről és megfoghatatlanságáról, még

önmaga számára is. Ez a fajta távolság, illetve kétely alapvetően kizárja a háborús filmekre

jellemző heroikus világképet, amely jókra és gonoszokra osztja az embereket.

GYZS: Semetka bizonytalanságát, kiszolgáltatottságát jól érzékelteti, ahogy felettesei 

egyoldalúan letegezik. A csendőrpertu az írásos dokumentumok szerint is ennyire elterjedt volt? 

ND: Erről nem olvastam, de nekem egy ilyen kép állt össze, ami persze lehet, hogy csak a magyar

hadseregre jellemző mentalitás volt. Koleszár sem nemes, egyszerűen csak eltanulta ezt az

arisztokratikus viselkedési formát. Az is célunk volt, hogy érzékeltessük a magasabb rangú tisztek

fizikai távolságtartását. Talán az egyik Ungvári könyvben olvastam arról, hogy hány tábornok halt
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meg a magyar és hány a német hadseregben. Az arány szembetűnő: a német tisztek sokkal

nagyobb számban estek el a magyarhoz képest, mert ők a harctéren voltak, míg a magyarok

inkább a háttérből irányítottak. Volt egy állandó késedelem is a reakcióban emiatt, ami a

németeknél nem volt jellemző, ahogy a fosztogatás sem.

Természetes fény (Nagy Dénes, 2021)

GYZS: A posztheroikus megközelítésmód miatt is fontos kérdés, hogy milyen 

történettudományi forrásokat használtál a II. magyar hadsereggel történt események 

rekonstruálásakor?

ND: Ez a film nem a Don-kanyarba eljutott magyar hadtestekről, hanem a megszálló magyar

hadtestekről szól. Ehhez Ungváry Krisztián két alapkönyvét használtam [A magyar honvédség a 

második világháborúban és a Magyar megszálló csapatok a Szovjetunióban, 1941-1944 – Esemény – 

Elbeszélés – Utóélet]. Legfontosabb forrásaim mégis a már említett eredeti naplók voltak, különösen

a partizánvadász akciókról szóló bejegyzések. Ezek azért voltak hihetetlenül izgalmasak

számomra, mert a legtöbb háborús visszaemlékezést írói képességekkel rendelkező vagy

legalábbis intellektuális tevekénységet végző egyének készítették, ezeket viszont parasztemberek

írták. Ezek nagy része csak a levéltárban lelhető fel.

GYZS: A történelmi és emlékezetpolitikai felelősség kérdését egyaránt felveti a filmed. 

Leegyszerűsítve, a kettő különbsége számomra abban rejlik, hogy, egyfelől nézzünk szembe a 

múltunkkal, másfelől, nézzünk szembe azzal, mennyire elcseszetten nézünk szembe a múlttal. 

A külföldi közönségtalálkozókon felmerültek-e ilyen jellegű kérdések?

ND: Azt hiszem mindkettő fontos, de az emlékezetpolitikai felelősség hozzám közelebb áll. Az

emlékezetpolitika sokkal inkább rólunk, és rólam szól, míg a történelmi felelősség kérdésének a

felvetése sokkal inkább másokra mutogat.

A külföldi vetítésekkor az volt a benyomásom, hogy akik ilyen jellegű kérdéseket vetettek fel, azok

nem a filmre voltak igazán kíváncsiak. A nézők többsége szerencsére azt tartotta fontosnak, amiről

a film szól, amiről az egyes nézőnek szólni tud. Az emlékezetpolitikát a film sok rétege közül egy

területnek tartom, de a film egésze inkább azt kérdezi, hogy van-e ma közünk Semetka

figurájához. Rendezőként fontosnak tartom, hogy olyan történeteket keressek, amihez közöm van,

magyar emberekről, magyar történeteket meséljek. Ez az attitűd nagyon jellemző a kelet-európai

filmre, de a francia, vagy skandináv mozi esetében már nem mindig igaz, az amerikai filmre pedig
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